
راه  سعادت

بالاخره تلويزيون روابط عمومي باشد يا نباشد؟

وقتي صداوسيما پول مي خواهد و دولتي ها تمجيد شدن!

   محسن غلامي
ب�ا رفت�ن محم�د س�رافراز و آم�دن علي عس�كري و 
تغيي�ر س�ريع ديگ�ر مديريت ه�اي رس�انه مل�ي، باي�د 
دي�د دول�ت و صداوس�يما احيان�اً چ�ه بهان�ه اي ب�راي 
دوري يا ش�ايد هم رفاق�ت بهتر ب�ا يكديگر پي�دا مي كنند. 
رسانه ملي پوس��ت كلفتي بايد داشته باش��د؛ از اين بابت كه همه 
به آن معترضند، البت��ه اين مخالفت كردن ها، خالي بندي اس��ت 
وگرنه تلويزيون اگر به منتقدانش رو بدهد، سريعاً از درِ رفاقت وارد 
مي ش��وند و بيا ببين چه قربان صدقه هايي كه تحويلش مي دهند! 
كمي بي تعارف حرف بزنيم؛ صداوسيما و دولت رابطه جالبي ندارد 
و هردو نيز مقصرند چون همه چيز را ميدان سياس��ت مي كنند يا 
توقع شان زيادي  ا ست. جلوي هم رفيقند و پشت سرهم الله اعلم! 
موضوع دعوا نيز مشخص است حتي اگر علني نكنند، ولي تا بتوانند 
به هم نيش و كنايه مي زنند. فراموش نكنيم كه صداوسيما ابداً نبايد 
روابط عمومي اشخاص و جبهه اي باشد اما بلندگوي نظام چرا؛ گرچه 

برخي معناي اصطلاحي نقد را حتي نمي  دانند كه يعني ذكر خوبي و 
بعد نمايش بدي، تازه اگر باشد. ولي قرار نيست چرك و كارنكردن ها 
را نيز به تصوير نكشد. جريان ديروز صداوسيما و دولت را ببينيد؛ 
هميشه از يكديگر شاكي اند، خصوصاً دومي نسبت به اولي. حالا هم 
كه دوباره موج تغييرات در رسانه ملي دارد اتفاق مي افتد، بايد ديد 
سر و كار اين دو به كجا مي كشد. عوض شدن ها در صداوسيما فعلًا 
كليد خورده و همچنان نيز بايد منتظر تغييرات خلق الساعه باشيم 
كه خوب يا بدش نيز دس��ت صاحبش. لابد مي داند چه مي كند نه 
ماهايي كه بيرون گود ايستاده ايم! اما مشتري پر و پا قرص تلويزيون 
مسلماً مردمند كه سطح توقع ش��ان زيادي بالاست. حق دارند اما 
اين احقاق حق كمك حال مي خواهد كه يكي مثل مردم نمي تواند 
باشد. وظيفه دولت و بقيه قواست. دولتي ها سهمشان سنگين تر هم 
هست؛ البته بودجه مي دهند ولي گويا به شرطي كه جام جم نشين ها 
بشوند تريبون اينها.  جدا از اين، اما نه به باد انتقاد گرفتن خلاقيت 
است و نه گروگانگيري مالي و غيره. اين اصل را كه نبايد به وسيله 
صداوسيما قطبي س��ازي كرد و روابط عمومي جايي و كسي شد، 
متوجه خود دولت نيز هست. كار سختي نيس��ت واقعاً كه به قول 
فلاني به جاي مچگيري، دست هم را بگيرند. تا نشود صداوسيمايي 
كه سريال س��ازي اش را بخوابان��د و بقيه را فداي ص��رف تبليغات 
كند. بودجه دولتي بهش نمي رسد و او نيز در مقابل تلافي به مثل 
مي كند!   ختم كلام اينكه، فعلًا با آمدن علي عسكري، همه از بدي 
قبلي ها و خوبي جديدترها گپ مي زنند و اينكه قرار است دولت و 
صداوسيمايي ها كمي رفاقتشان بيشتر شود، البته اگر توقع زيادي 

اجازه بدهد و سريع تبديل به دوستي خاله خرسه نشود.

 تأثير گذاري يا تأثير پذيري
مسئله اين است
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  گزارش

   هادی عسگری
جشنواره كن حاضر نيست فيلمي را بپذيرد 
كه در آن فقر و فحش�ا در امريكا به نمايش 
در آم�ده اس�ت، ام�ا در مقابل، از س�اخت 
چنين فيلمي درباره ايران استقبال مي كند 
و هن�وز در ايران ع�ده اي معتقدن�د جوايز 
جش�نواره هاي خارجي سياس�ي نيس�ت!

با گذشت چند روز از دريافت دو جايزه شصت 
و نهمي��ن جش��نواره فيل��م كن توس��ط فيلم 
»فروشنده«، رفتارهاي اين جشنواره فرانسوي 
در قبال اصغر فرهادي و سينماي ايران، از سوي 

كارشناسان سينما تحليل و بررسي مي شود.
 رفتارهايي متناقض از سوي فرانسوي ها كه 
با بي مهري نسبت به فيلم »گذشته« همراه 
بود و امس��ال با دو جايزه به »فروشنده« اين 
فيلم لقب ارزش��مند ترين اثر جشنواره را از 

آن خود كرد. 
اين روزه��ا صحبت هاي به��روز افخمي درباره 
اينك��ه جش��نواره فيل��م »ك��ن« جش��نواره 
دگرباش هاي جنسي است، جنجال زيادي به راه 
انداخته است. اين كارگردان در برنامه »هفت« 
از نظر خود دفاع كرده و البته مخالفان وي نيز 
نظرات خود را دارند، اما چيزي كه نمي شود آن 
را فراموش كرد، اين است كه »كن« به راحتي 
فيلم »گذشته« را از دريافت جايزه بهترين فيلم 
جشنواره و تنديس نخل طلايي محروم كرد تا 
فيلم با موضوع دگرباشي جنسي جايزه نخست 

جشنواره را از آن خود كند. 
زماني كه »گذش��ته« اينچنين ب��ا بي توجهي 
روبه رو ش��د، به ط��ور اتوماتيك وار در س��اير 
جش��نواره ها نيز حضورش كم رنگ شد و حتي 
فرانس��ه اين فيلم را به عن��وان نماينده اش به 
آكادمي اسكار معرفي نكرد. زماني هم كه ايران 
فيلم »گذشته« را به اس��كار فرستاد در مرحله 
اول انتخاب براي اس��كار بهترين فيلم خارجي 

زبان حذف شد. 
    تأكيد افخمى بر موضعش 

نسبت به »كن«
بهروز افخمي در برنامه جمعه ش��ب »هفت« 
درباره رفتار جش��نواره كن ب��ا فرهادي گفت: 
آنچه اهداي جوايز به فرهادي را برايشان سخت 
كرده بود، اهداي جايزه به كسي بود كه پيش از 
اين اسكار گرفته است و به نوعي امريكايي ها او 

را كشف كرده بودند. 

مخصوصاً ك��ه فرهادي در آنج��ا نيز كانديداي 
بخش فيلمنامه شده بود. قاعده بعدي اي كه با 
»فروشنده« به هم ريخت اين بود كه اين فيلم 
توانست خلاف قاعده هميشگي كن دو جايزه 
را كس��ب كند كه اين اتفاق تنها با اجازه دبير 

جشنواره ممكن است. 
فرهادي حتي در انتخاب اوليه جشنواره كن هم 
حضور نداشت و دبير جش��نواره از اختياراتش 
اس��تفاده كرد و اين فيلم را به جشنواره آورد. 
البته اين اولين باري نيس��ت كه اين فستيوال 
فيلم ب��ا ايراني ه��ا رفتارهاي ك��ژدار و مريزي 

داشته است. 
   امير نادری و فرهادی دو روی

سكه »كن«
امير نادري كه س��ال ها اس��ت بي��رون از ايران 
زندگي مي كند، زماني با ساخت فيلم »انتظار« 
توانست جايزه ويژه هيئت داوران جشنواره كن 
را به دست آورد، اين جايزه يكي از جوايز اصلي 
جشنواره كن اس��ت و براي س��ازنده آن اعتبار 
سينمايي خوبي به ش��مار مي رود. امير نادري 
به غير از اين موفقي��ت در كن، جوايز متعددي 
از جش��نواره هاي بين المللي گرفت��ه و يكي از 
شناخته ش��ده ترين كارگردانان سينماي ايران 
در خارج از كشور به ش��مار مي رود، اما همين 
كارگردان وقتي فيلمي درباره امريكا مي سازد، 

جشنواره كن حاضر به پذيرش وي نمي شود. 
ع��زت الله ضرغامي در صفح��ه اجتماعي اش با 
ذكر خاط��ره اي از عباس كيارس��تمي به رفتار 
كن ب��ا امير ن��ادري پرداخته اس��ت. ضرغامي 
نوش��ته اس��ت: »امير نادري در امريكا، فيلمي 
س��اخت كه محتواي آن فقر و فحش��ا و ابتذال 

در جامعه امريكا بود. فيلم را به جش��نواره كن 
فرس��تاد؛ به  رغم تصور او، از هم��ان ابتدا فيلم 
مردود و از مس��ابقه كنار گذاش��ته شد! آقاي 
عباس كيارس��تمي در يك جلس��ه طولاني و 
صميمي با من، به اين مسئله اشاره كرد و گفت 
آقاي نادري از من خواست پا در مياني كنم؛ با 
رئيس جش��نواره كن صحبت كردم و راجع به 
كارنامه آقاي نادري توضيح دادم و از او خواستم 
اين فيلم در مس��ابقه پذيرفته شود. آقاي ژيل 
ژاكوب در پاس��خ گفت بله، فيلم خوبي است؛ 
ولي مربوط به جامعه امريكاست؛ اگر مربوط به 

ايران بود، حتماً قبول مي كرديم!« 
در س��ال هاي اخير ني��ز فيلم ه��اي مهمي در 
سينماي ايران ساخته ش��ده اند كه هيچ گاه از 
سوي جش��نواره كن، دعوتي از آنها نشده و به 

كلي ناديده گرفته شده اند. 
از س��وي ديگر علي معلم، تهيه كننده س��ينما 
حضور ي��ك ايراني در جمع داوران جش��نواره 
كن و مس��ائل سياس��ي ميان ايران و اتحاديه 
اروپا را در برنده شدن »فروشنده« در دو رشته 
بي تأثير ندانسته است. اين گفته ها مي تواند مهر 
تأييدي بر ادعاي رفتار سياسي جشنواره هاي 
خارجي باش��د. »فروش��نده« اصغر فرهادي، 
فيلمي توليد مش��ترك به ش��مار مي آيد. اين 
فيلم با سرمايه گذاري فرانسوي، قطري و ايراني 
ساخته ش��ده اس��ت، مس��ئله توليد مشترك 
فيلم كه از سوي سازمان س��ينمايي نيز دنبال 
مي شود، برخلاف آنچه در سطح بيروني يعني 
ورود س��رمايه خارجي به سينماي ايران است، 
ابعاد سياسي و فرهنگي نيز دارد كه كمتر به آن 

توجه شده است. 
محمد تقي فهيم، منتقد سينما در يادداشتي 
درباره توليد مش��ترك در س��ينما مي نويسد: 
بي ترديد توليد مشترك فيلم نيز مانند بسياري 
از پديده ه��ا ي ديگر يك فرصت اس��ت كه در 
صورت مديريت ش��دن از موض��ع منافع ملي 
و اقتدار لازم، مي تواند در خدمت كش��ور قرار 
گيرد، ولي وقتي شاهديم كه از ميان 10 فيلم 
برنده جوايز مهم اغلبش��ان با سرمايه خارجي 
بوده و با تأمل در نزديك به 15 پروژه سينمايي 
تحت عن��وان مش��ترك در س��ال هاي پس از 
انقلاب، محتوايي مغاير ب��ا ارزش هاي انقلاب 
و ايران بر آنها جاري اس��ت، دم خروس بيشتر 

نمايان مي شود. 
دو جايزه فيلم فروشنده از نظر سينمايي مهم 
است، اما هنوز در ايران كسي اين فيلم را نديده 
و تا زماني كه منتقدان ايران��ي آن را نديده اند، 
نمي توان گفت فرانسوي ها بر اساس قابليت هاي 
فرهادي در فيلمنامه نويسي و توانمندي شهاب 
حسيني در بازيگري به اين فيلم جايزه داده اند، 
يا همان طور كه بسياري معتقدند جشنواره هاي 
خارجي در اهداي جوايز سياست ورزي را مد نظر 

قرار مي دهند. 
سرگذشت امير نادري شايد هيچ وقت براي 
اصغر فره��ادي تكرار نش��ود، ام��ا فيلم هاي 
فرهادي بدون اينكه بخواهد از فقر در امريكا 
نيز چي��زي بگويند، از رس��يدن به نخل طلا 

نا موفق بوده اند.

 قهر با »گذشته« رفاقت با »فروشنده« 
و استقبال از فقر و فحشا

مسعود فراستي منتقد صريح اللهجه اي است و البته 
همواره هم دس��تش براي اظهارنظرات جنجالي پر 
است. هر چند كه از پاره اي اظهار نظرهاي گاه و بيگاه 
تند و جنجالي اش هيچ دفاعى نمى شود كرد و بهتر 
است او راه منطقى و اخلاقى سخن گفتن را بياموزد، 
اما هجمه اي كه اين روزها جريان شبه روشنفكر به 
بهانه صحبت هاي فراستي در آخرين برنامه هفت به 

راه انداختند هم از آن جوك هاي روزگار است. 
شايد يكي از دلايلي كه بهروز افخمي به هنگام حضور 
در س��مت مجري »هفت« دوباره به سراغ او رفت و 
او را به برنامه آورد، همين وجه بود. فراستي طوري 
فيلم ها را نقد مي كند كه حجم واكنش ها نسبت به 
آثار دوچندان مي شود و اين همان نكته اي است كه 
به شدت افخمي از آن اس��تقبال مي كند. فراستي 
حدوداً پنج سال قبل و زماني كه » جرم « كيميايي 
در فجر به نمايش درآمد، از عبارت خلاف عرف براي 

بيان حال و روز كيميايي استفاده كرد. 
   نقد چرك نمايي ايران

حالا در برنامه اخير » هفت « هم فراستي واژه دياثت را 
براي توصيف حال و روز آثاري مانند » دونده زمين « 
كمال تبريزي به كار برد كه مي كوشند با تصويرسازي 
چرك از ايران دل جشنواره هاي آن طرفي را به دست 
آورند. اكران محدود » دون��ده زمين « در گروه هنر و 
تجربه سبب ساز آن شده است كه از يك طرف مدير 
اين گروه و از طرف ديگر كارمند رسانه اي زيردست 

وي به انتقاد صريح از فراستي بپردازند. جالب است كه 
كارمند زيردست شايد براي آنكه خوش خدمتي اش 
را به مدير و گروهي كه اس��باب ارت��زاق او را فراهم 
كرده اند، ثابت كند، با ن��گارش متني در كانال خود، 

فراستي را مستحق 74 ضربه شلاق دانسته است!
فارغ از اينكه اي��ن كارمند هم مجله دار اس��ت و هم 
سايت دار، ولي جرئت ابراز نظر رسمي در رسانه هاي 
رس��مي را ن��دارد و در كان��ال تلگرامي درفش��اني 
مي كند)!( اينكه ايشان كه داعيه دار حمايت از جريان 
شبه روش��نفكري در س��ينما بوده اينچنين در مقام 
حاكم شرع ظاهر شده و براي تعزير همكارش حكم 
صادر مي كند، به شدت غريب است. جالب است ايشان 
وقتي در گافي آش��كار در قابي در حال خوش و بش 
با مجري زن ماهواره اي در كاخ بين الملل فجر ديده 
شدند، نقدهاي وارده به اين دليل را ناشي از كمبود 
صبر و تحمل در رسانه ها دانستند، آن هم رسانه هايي 

كه فقط در اين باره طرح سؤال كرده بودند. 
حالا اما خودشان در موضوعي مرتبط با يك اظهارنظر 
خاص كه كاملًا بايد با ديالوگ به چالش كشيده شود 

تا زيبايي و زشتي اش مشخص شود تا مرحله صدور 
حكم شلاق پيش رفته است. 

   ادبيات افراطي يك روشنفكرنما
اين رويكرد نه فقط نشانه ش��خصيت افراطي گونه 
چهره اي است كه خود را يك منتقد روشنفكر جا زده 
است، بلكه نشان دهنده اوج تماميت خواهي موجود 
در جرياني است كه در اين سال ها انجمني موسوم به 
منتقدان خانه سينما را بر مدار منافع خويش پيش 
برده است. چطور مي شود كه چنين چهره اي با اين 
ادبيات تند و سخيف سال ها در هيئت رئيسه انجمني 

باشد كه نام منتقدان را بر خود گذاشته؟!
مگر نه اينكه اس��اس نقد بر انصاف و مداراست پس 
بروز ادبياتي كه بيش از هر چي��ز يادآور بيانيه هاي 

قواي داعش است چه دليلي دارد؟!
   در ديالوگ كم آورده ايد... 

از آن ط��رف مديريت گروهي كه ب��ا بودجه وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي اداره مي ش��ود به جاي 
برخوردهاي افراطي با منتقدان به اين فكر نمي كند 
چرا گروهي كه بنا بود زمينه اي باشد براي اكران آثار 

چهره هاي مس��تعد وطني، مجالي شده براي روي 
پرده رفتن آثار توقيفي و اغلب سياه نمايانه؟!

هنر و تجرب��ه حتي در معناي لغ��وي هم نمي تواند 
ربطي پيدا كند به استهزاي ايران و ايراني براي روي 
فرش قرمز رفتن در دو جشنواره درجه سه فرنگي. 

پس مديران هنر و تجربه و در رأس آنها اميرحس��ين 
علم الهدي ك��ه در ماه هاي اخير زير يادداش��ت هاي 
خويش، خود را كارشناس سينما هم معرفي مي كنند، 
چرا نمي آيند ش��رايط ديالوگي درس��ت و اصولي را 
ميان فراستي و منتقدانش فراهم كنند؟ چرا مديري 
كه خودش مسئول اكران چنين فيلم سخيفي است 
نبايد مورد نكوهش ق��رار بگيرد كه ب��ا چه مجوزي 
فيلمي سراسر توهين و تمس��خر به ايران و ايراني را 
روانه پرده اكران كرده است؟ آيا جز اين است كه اينها 
خودشان هم مي دانند بخش عمده هياهويي كه براي 
گروهشان به دست آمده، ناشي از توجه به يكسري آثار 
توقيفي بوده؟ و اگر اين هياهو هم نباشد، تلاش آنها در 
توجيه مديران براي افزايش رديف بودجه به شكست 
مي انجامند؟ اگر چنين باش��د ديگر اين همه تلاش و 
هياهو براي تكفير يك منتقد صريح اللهجه چه معنايي 
دارد. از اين مهم تر شمايي كه مدام خودتان را روشنفكر 
جا زده ايد، چرا توان گفت وگو درباره نظريه مقابل را 
نداريد و از ش��لاق به معناي واقعي كلم��ه اش براي 
حذف نظر مخالف جا مي زنيد؟ آيا اين نش��ان دهنده 

كم آوردنتان در عرصه گفت وگو نيست؟

    الناز خمامي زاده
سرانجام با انتشار بيانيه اي برگزاري حج تمتع 95 منتفي 
اعلام شد. اين بيانيه در حالي منتشر شده است كه صبر 
ايران در روز گذشته به س�ر آمد و نوع برخورد مقامات 
عربس�تاني با هيئت مذاكره كننده ايراني و كارشكني 
و اهمال آنها در ارس�ال تفاهمنامه، گرفتن يك تصميم 
قاطعان�ه را براي مس�ئولان كش�ورمان آس�ان تر كرد. 
به گزارش »جوان«، مسئولان كشورمان از موضعي مقتدرانه 
برگزاري مراس��م حج 95 را منتفي دانستند و اعلام كردند 
كه همچنان مصمّم به برگزاري حجّي باش��كوه هس��تند؛ 
سازمان حج و زيارت روز گذش��ته با انتشار بيانيه اي دلايل 
اتخاذ اين تصميم را تشريح كرد. اين بيانيه كه در هشت بند 
منتش��ر ش��ده به نكاتي از جمله نگاه فراملي و غيرسياسي 
ايران به مراسم حج، تلاش براي فراهم كردن شرايط حضور 
ايراني ها در اين مراس��م و اعتقاد به برگزاري با ش��كوه آن و 
نيز همكاري نكردن مسئولان س��عودي تحت تأثير مسائل 

سياسي اشاره دارد. 
اين تصميم پس از آن اتخاذ ش��د ك��ه آخرين فرصت براي 
موافقت عربستان با خواس��ته ها و مطالبات ايران و ارسال 
تفاهمنامه به كش��ورمان در روز گذشته به پايان رسيد. هر 
چند برگزار نشدن حج تمتع امسال تصميمي است كه پشت 
آن سال ها اتفاق و رخدادهاي عجيب و غريب قرار دارد كه هر 
يك گوياي بي احترامي و بدرفتاري سعودي ها با زائران ايراني 
است؛ از داس��تان اهانت به چند نوجوان ايراني در فرودگاه 
جده تا انگش��ت نگاري ها و بازرس��ي هاي بدني غير معمول 
زائران ايراني و ضرب و ش��تم و دستگيري آنها به بهانه هاي 
واهي و در نهايت س��قوط جرثقيل و فاجعه منا. فاجعه آخر 
در سال گذش��ته به كشته و زخمي شدن ش��مار زيادي از 
زائران ايراني انجاميد و روابط ميان تهران و رياض را بيشتر 
از پيش شكرآب كرد، چراكه هيچ كس در عربستان سعودي 
حاضر به عذرخواهي و پذيرفتن مسئوليت اين فاجعه نبود! 
حالا نزديك يك س��ال از آن فاجعه گذشته و در اين مدت 
گمانه زني ه��اي مختلفي درباره حضور دوب��اره ايرانيان در 
مراسم حج تمتع امس��ال و تأمين امنيتشان صورت گرفته 
اس��ت. در ماه هاي اخير هيئت مذاكره كننده ايراني نيز در 
تلاش براي گرفتن تعهد كتبي س��عودي ها و تأمين امنيت 
جاني و روحي هموطنانمان بوده، اما ظاهراً عربس��تاني ها 
در عمل ميلي به قبول درخواس��ت مس��ئولان كشورمان 
نداشته اند. به اين ترتيب وزير ارش��اد در روز گذشته رسماً 
اعلام كرد كه برگزاري مراسم حج امسال منتفي شده است: 
»با توجه به نوع برخ��ورد در دو دور مذاكرات هيئت ايراني 

با عربستان و ايجاد مانع و كارشكني كه ما در رفتار مقامات 
عربس��تان ديديم، عملًا امكانپذير نيست مراسم حج تمتع 

امسال برگزار شود.«
بي احترامي هاي سعودي ها به مهمانان ايراني خود در حالي 
اس��ت كه با بسته شدن س��فارت هاي دو كش��ور در تهران 
و رياض، ايران هيچ وس��يله اي براي حمايت كنس��ولي از 
شهروندانش در عربستان ندارد. به گفته وزير ارشاد، بحث 
رعايت و حفظ حرمت زائران ايراني مورد تأكيد مس��ئولان 
كشورمان بوده است كه مقامات عربستان براي آن پاسخي 

نداشتند. 
از قضا در آخرين جلس��ه ميان هيئت ايراني و مس��ئولان 
س��عودي در خصوص تفاهمنامه تمتع، وزير حج عربستان 
حضور نداش��ته و به صورت تلفني از ايران خواستار امضاي 
تفاهمنامه شده است. او به شكلي شفاهي بر تعهد عربستان 
و قبول خواسته هاي ايران تأكيد كرده اما در حركتي حساب 
شده ايران از قبول اين درخواست سر باز زده است. بر اساس 
اين گزارش پيشنهادها، خواسته ها و مطالبات منطقي ايران 
در دو دور مذاكره با مسئولان س��عودي بيش از هر چيز بر 
تضمين امنيت و رعايت عزت و كرامت زائران ايراني تأكيد 
داشته اس��ت. صدور رواديد و برگزاري پروازهاي مستقيم 
از داخل كش��ورمان، از ديگر مطالبات مسئولان كشورمان 

بوده است. 
پيش از اين در موضعي مش��خص آي��ت الله العظمي ناصر 
مكارم شيرازي گفته بود؛ شرايط نشان مي دهد كه سعودي ها 
قصد توهين دارند و در اين ش��رايط بايد فكر حج را از س��ر 
بيرون كرد. آيت الله عبدالله جوادي آمل��ي هم در ديدار ماه 
گذشته خود با علي جنتي و رئيس س��ازمان حج و زيارت 
تأكيد كرده بود، ش��رايط به گونه اي است كه از نظر شرعي 
كساني كه امس��ال از نظر مالي مستطيع ش��ده اند، حج بر 
گردن شان نيست. اين خبر در حالي منتشر شده است كه از 
66 هزار سهميه متقاضي، 17 هزار زائر براي شركت در حج 

تمتع سال 95 ثبت نام كرده بودند.

اولين بار برنامه هفت توس��ط مدير وقت گروه اجتماعي شبكه 
3 در 18 آبان س��ال 88 معرفي شد: »ش��بكه3 در ادامه برنامه 
پرمخاطب 90 در ح��وزه فوتبال قص��د دارد برنامه »هفت« را 
با موضوع مباحث چالش��ي ح��وزه فرهنگ و هن��ر توليد كند. 
تهيه كنندگي اين برنامه زنده به عهده فريدون جيراني اس��ت 
و هنوز مجري آن مشخص نشده اس��ت.« برنامه اي كه قسمت 
ابتداي��ي آن 27 فروردين 89 با اجراي فري��دون جيراني روي 
آنتن رفت و ش��ايد براي اولين بار نقد مسائل تخصصي سينما 
در رس��انه ملي جايگاهي پيدا كرده بود. برنامه هفت در ابتداي 
مسير، ماهيت يك برنامه سينمايي را حفظ كرد، اما هر چه رو به 
جلو تر رفت، تفكرات روشنفكرانه گروه توليد برنامه بيشتر نمايان 
مي شد و از زير سؤال بردن س��ينماي ديني، اعتقاد نداشتن به 
نظارت بر سينما)مسئله اي كه در هيچ كجاي دنيا وجود ندارد( و 
تحقير كردن بازيگران بزرگ تا نپرداختن به آثار ضعيف دوستان 
همفكر مجري و انتقاد از سينماي دولتي )برنامه اي كه خود با 
اقتصاد دولتي ساخته مي شود( در برنامه ديده مي شد، اما بعد از 
گذشت دو سال و انتقادات فراوان رسانه ها، فصل اول برنامه در 
ارديبهشت 91 به كار خود پايان داد. فصل دوم برنامه سينمايي 
هفت كه محمد خزاعي تهيه كننده و محمود گبرلو اجراي آن را 
بر عهده داشت، اشتباهات فصل گذشته را انجام ندادند، اما نه تنها 
»هفت« ماهيت اصلي خود را فراموش كرد، بلكه مخاطبان كم 
خود را با برنامه اي سرگردان كه تكليف خودش را نمي دانست 
و در همه مسائل رفتاري خنثي نشان مي داد رو به رو مي كرد و 
از سوي ديگر به نظر مي رسيد مس��ئولان صدا و سيما به دنبال 
چنين برنامه اي منفعل و خنثي بودند تا هم سينما در رسانه ملي 
تريبوني داشته باشد و هم براي آنها دردسري ايجاد نكند، اما با 
وجود اينكه فصل دوم برنامه هفت حدود چهار س��ال به طول 

انجاميد، اما حتي قدمي كوچك براي رشد سينما برنداشت.
در هر حال زماني كه محمود گبرلو از ش��ايعه پراكني رسانه ها 
درباره تغيير در برنامه هفت گلايه مي كرد، غلامرضا ميرحسيني 
مدير شبكه 3 سيما درباره اجتناب ناپذيري تغيير در برنامه هفت 
در رسانه ها سخن مي گفت، كه بعد از مدتي مشخص شد هفت 

قرار است با چهره اي جديد به مخاطبان رسانه ملي ارائه شود.
10 مهر م��اه س��ال گذش��ته برنام��ه هفت ب��ا گ��روه خوب و 
شناخته شده اي كار خود را آغاز كرد؛ گروهي كه تهيه كنندگي و 
اجراي آن برعهده بهروز افخمي بود و اضلاع مهمي مانند مسعود 
فراستي، رسول صدر عاملي و تيم پشت صحنه جوان و خلاق براي 
پويايي و جذب مخاطب داش��ت. »هفت« افخمي با نقد مسائل 
حساس و مغفول مانده سينما و به كار گيري آيتم هاي درست و 
مناسب ويدئويي از يك »برنامه راديويي- تلويزيون« كه تنها به نقد 
و گفت وگو مي پرداخت، خارج شده و براي جذب مخاطب گامي رو 
به جلو برداشته است. مسئله اي كه در پوشش رسانه هاي مجازي و 

ايجاد موج در فضاي سينما ساكن به وضوح ديده مي شود.
در هر حال رس��انه ملي بايد ب��ه جاي تأثير پذي��ري از جامعه، 
تأثير گذار در آن باشد، مسئله اي كه برنامه هفت به خوبي انجام 
داده است، البته هفت راه طولاني به يك برنامه ايده آل سينمايي 
دارد، اما گام اول خود را در اين مسير محكم و استوار برداشته 
اس��ت و در يك ماه آينده كه به دليل فرارس��يدن ماه مبارك 
رمضان در رسانه ملي حضور ندارد، فرصت مناسبي براي ايجاد 

فضاهاي خلاقانه و پويا در اين عرصه است.

مهدي خرامان     یادداشت

امير ن��ادري به غي��ر از موفقيت 
در ك��ن، جواي��ز متع��ددي از 
جشنواره هاي بين المللي گرفته 
و يك��ي از شناخته ش��ده ترين 
كارگردانان س��ينماي اي��ران در 
خارج از كشور به شمار مي رود، 
اما همين كارگردان وقتي فيلمي 
درباره امريكا مي سازد، جشنواره 
كن حاضر به پذيرش وي نمي شود

بع�د از ترك ه�ا، آذربايجاني ه�ا و عرب ها گ�روه هتل هاي 
اش�تاينگربرگر آلم�ان ه�م ط�ي توافق�ي ظ�رف م�دت 
7 تا 10 س�ال، 10 هتل را در نق�اط مختلف ايران مي س�ازد. 
به گزارش »جوان« يك هيئت آلماني براي ساخت 10 هتل با نام 
تجاري اش��تاينگربرگر يا intercity hotel  و مشاركت بخش 
خصوصي جمهوري اسلامي ايران با معاون رئيس جمهور و رئيس 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري توافق كرده 
است. پونت چات وال مدير اجرايي گروه هتل هاي اشتاينگربرگر 
كه به همراه گروه مش��اوران خاورميانه خود به كش��ورمان سفر 
كرده در ديداري با رئيس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري از آغاز مراحل اجرايي ساخت 10 هتل در شهرهاي 
مختلف ايران خبر داده است. به گفته چات وال ايران در اين منطقه 
ناامن، همچون جزي��ره اي امن و مملو از برترين ه��ا، بهترين ها و 
فرصت ها اس��ت و در آينده يك بازار نوظهور خواهد بود. اين برند 
آلماني در حالي براي ساخت 10 هتل به دنبال شريكي تجاري در 
ايران مي گردد كه در حال حاضر 120 هتل در شهرهاي مختلف 13 
كشور جهان دارد و كارشناسان آن براي اطمينان از بازار گردشگري 
ايران طي شش ماه گذش��ته چهار بار از ايران و شهرهاي مختلف 

شيراز، اصفهان، تهران و شهرهاي ديگر بازديد داشته اند.

 رونق گردشگري 
و هجوم هتل سازان خارجي به ايران

آلماني ها هم در ايران 10 هتل مي سازند

    گردشگري

 دم خروسي ديگر از جريان روشنفكرنمايي
كه هنر و تجربه را مجالي كرده براي ارتزاق!

مدافعان ديالوگ شلاق به دست شدند

    دریچه ورتا  چماني


